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CESTOVÁNÍ? OČKOVACÍ
PASY JSOU NA OBZORU
VON DER LEYENOVÁ: ZÁSADNÍ JE POLITICKÁ SHODA VŠECH ZEMÍ EU STRANA 9

Svátek slaví: Řehoř

„Nejsme rasistická rodina!“ Jako první nařčení odmítl Harryho bratr
Britský princ William se poprvé vyjádřil k rozhovoru mladšího bratra Harryho a jeho ženy Meghan u Oprah Winfreyové. Zaznělo v něm mimo jiné, že
nejmenovaný člen královské rodiny před narozením Harryho syna Archieho vyjádřil obavu ohledně toho, jak tmavá bude jeho pleť. „My nejsme moc
rasistická rodina,“ prohlásil doslova na otázku reportéra Sky News William, který včera byl s manželkou Kate na návštěvě jedné z londýnských škol
(na snímku). Dodal také, že se s Harrym zatím nespojil. Že královská rodina není rasistická, už dříve prohlásil také Meghanin otec Thomas Markle. AP

Rýsuje se nová šance
pro nádraží Vyšehrad
Secesní perla.Majitel ji dlouhodobě nechává chátrat. Řešení. Vedení Prahy chce památkově chráněnou
budovu vyměnit za městské pozemky v Dolních Počernicích. Jiná možnost. Hovořilo se i o vyvlastnění STRANA 6
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Kulatých 130 let
od zprovoznění
první elektrické
dráhy chtějí
dopraváci oslavit
nejen virtuálně.

Zaměstnanci střešovického
Muzeaměstské hromadné do-
pravy jsou nejen srdcaři, ale
také optimisté. Podle svých
plánů uveřejněných ve výroč-
ní zprávě totiž plánují na le-
tošní rok pěknou řádku akcí
a věří, že jim je epidemiolo-
gická situace v Česku dovolí
uskutečnit.
V neděli 18. července by se

tak podle nichměl konat prů-
vod komerčních tramvají
v čele s muzejní soupravou
vozů 109+526. Mezi další do-
pravní akce bude patřit zahá-
jení provozu historické linky
41, a to již v sobotu 27. břez-
na. „Můžeme očekávat také
veřejnou rozlučku s autobusy
Karosa v květnu nebo zážitko-
vé jízdy tramvajovou soupra-
vou 109+526 a autobusemKa-
rosa ŠM 11 o víkendu
26. a 27. června,“ uvádějí pro
deník Metro redaktoři do-
pravního webu mhd86.cz,
kteří program muzea rovněž
pilně sledují.
Během července by měly

v muzeu probíhat komento-
vané prohlídky k příležitosti
130 let první elektrické

dráhy v Čechách. Tu zřídil
František Křižík u příležitosti
Jubilejní zemské výstavy
v roce 1891.
V plánu je také hudební fes-

tival Vozovna ve dnech 15. až
17. července, na září je počítá-
no se zážitkovými jízdami au-
tobusem Škoda 706 RO a mu-
zejní tramvajovou soupravou
2222+1111+1219. „V neděli
28. listopadu má proběhnout
vánoční trh na dvoře vozov-
ny spojený s rozsvícením vá-
nočně vyzdobených vozidel
dopravního podniku,“ vyplý-
vá z výroční zprávy muzea.
Pandemická situace je ale

nevyzpytatelná. Proto je lépe
sledovat web a Facebook Mu-
zea MHD, kde v průběhu
roku budou informace po-
stupně aktualizovány.
Ti, kterým během pande-

mie chybí vnitřní prostory

muzea, si mohou vyzkoušet
virtuální prohlídku (viz foto).
Pomocí několika kliků na
webu dpp.cz si lze prohlížet
exponáty nejen zvenčí, ale

i zevnitř. Nám se nejlépe
„procházelo“ po stále ještě re-
lativně čerstvě nalakované
podlaze legendární tramvaje
T3 Coupé. FILIP JAROŠEVSKÝ

Zaměstnanci muzea se činí
i během pandemie.

● Od února tu například probí-
há zabrušovaní poškozených
skel střešovických vozů.
V poslední době je ničí
vandalové.

● Před několika týdny se také
jeden z exponátů muzea stal
hvězdou. V Praze se totiž
natáčel francouzský seriál
Operations Totems pro televi-
zi Amazon Prime. V něm si
„zahrála“ i tramvaj T1 ev. č.

5002. Snímek by měl zachyco-
vat dění v 60. let ve východ-
ním Berlíně, Paříži a Moskvě.
Které z těchto měst si Praha
asi zahraje?

Tramvaj T1 METRO

Při virtuální prohlídce můžete prozkoumat i obousměrný osobní vůz z roku 1900. MUZEUM MHD

OTEVŘENA PRO VŠECHNYOTEVŘENA PRO VŠECHNY
PLNÁ ČERSTVÝCH ROSTLINPLNÁ ČERSTVÝCH ROSTLIN

ZAHRADNÍ CENTRA

Aktuální otevírací dobu najdete na www.bauhaus.cz

Na letišti Točná, které provo-
zuje Letecké muzeum Točná,
hořel včera hangár s historic-
kými letadly. Požár zasáhl
část dřevěné budovy. Škodu
hasiči odhadli na milion ko-
run. Majitel muzea, podnika-
tel Ivo Lukačovič, uvedl, že
všechna letadla jsou v pořád-
ku, a to včetně historického
letounu Lockheed Electra
10A, který patřil podnikateli
Janu Antonínu Baťovi. Podle
webumuzea je na Točné také
dvojice replik meziválečných
letadel značky Avia nebo prv-
ní poválečný československý
letoun Sokol M1C. ČTK

VMuzeuMHD se stále něco děje

inzerce

Požár hangáru.
Letadla živel
nepoškodil

Krátce

Dopravní trable
Řidiče čeká komplikace
v Bucharově ulici v Pra-
ze 13. Technická správa
komunikací tam bude
po zimní přestávce opra-
vovat vozovku a výjezdo-
vou rampu autobusů.
Práce začnou 15. března
a potrvají do 18. dubna.
Opravy se týkají úseku
mezi křižovatkou s ulicí
Jeremiášova a rampou
pro autobusy Nové Buto-
vice. Dělníci odfrézují
povrch vozovky, který
nahradí novým. Při pra-
cích má být omezen pro-
voz v Bucharově. Uzavře-
né budou jízdní pruhy
ve směru do Motola.
Provoz se převede jen do
poloviny vozovky. ČTK

Průvod i speciální jízdy.
Muzeum má velké plány
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V současné době je běžné po-
dání ruky při setkání téměř
nemyslitelné, to u lachtanů ji-
hoafrických v Zoo Praha je to
jinak. „Toto chování je mezi
lachtany velmi přirozeným
vyznáním pocitu bezpečí

a pohody. Malý Eda stále více
odkoukává chování svého
otce Melouna a snaží se mu
být maximálně na blízku,“
popisuje fotografii kolegy ze
zoo vrchní chovatel lachtanů
Jakub Mezei.

„Podání ruky“
Testují úředníky
Magistrát zahájil testová-
ní zaměstnanců pracují-
cích v některých jeho
budovách, například na
Nové radnici na Marián-
ském náměstí. Testují
také některé radnice.
Včera šli na testy napří-
klad zaměstnanci Prahy
11 a 14.

Veselky v hezčím
Praha 5 vypíše soutěž na
projekt síně pro pořádání
svateb a kulturních akcí
v parku Sacré Coeur na
Smíchově. Sál má být pro-
ti původním plánům
menší, pojmout by měl
asi 100 lidí. Kromě velké-
ho sálu by měla být v bu-
dově kavárna a galerie. ČTK

Autor fotografie

Oliver Le Que
Zoo Praha

inzerce

V Praze vyroste nová atrakce.
Magistrát totiž hodlá koupit
pozemek v Troji, kde vznik-
ne Park vodních sportů. Za
parcelu město zaplatí 541 ti-
síc korun. Nejprve se vybudu-
je nová slalomová dráha pro
vodní sporty a poté město dá
upravit okolí. Budoucí areál
má sloužit profesionálním
sportovcům i veřejnosti. Ná-
kupmusí ještě schválit zastu-
pitelé.
Nová dráha pro vodní sla-

lom bude dlouhá zhruba
270 metrů a široká 12 metrů,

a to po celé své délce. Převýše-
ní začátku a konce trati má
být 3,16 metru. Areál vzniká
především pro tréninky spor-
tovců ve vodním slalomu, raf-
tingu nebo pro rodeo na divo-
ké vodě. Cvičit zde budou
také záchranáři. Zátoka na
dolním toku kanálu má v bu-
doucnu sloužit také rekreač-
nímu vodáctví a rybaření.
Podle dřívějších informací

se mají náklady vyšplhat na
asi 150 milionů korun. Kdy
bude areál hotov, zatím není
jasné. ČTK

Vltava. Areál
pro vodní sporty

Krátce



DLUHOPISY PRO OBČANY
JIŽ 20 LET INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

5,6% ROČNÍ
ÚROK

Investice od 30 000 Kč Roční úrok 4,5 % u tříletých a 5,6 % u sedmiletých dluhopisů
Možnost předčasného splacení Upsání a převod bez poplatků Osobní i on-line objednávka

Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

Zámek Račice, přestavba Obchodní galerie, Jihlava Bytový dům, Brno-Chrlice

Celé portfolio našich nemovitostí najdete na www.e-finance.eu.

Česká národní banka schvaluje prospekt dluhopisového programu pouze z hlediska toho, že splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnosti, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Toto
schválení by se nemělo chápat jako potvrzení kvality cenných papírů, které jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři byměli provést své vlastní posouzení vhodnosti investování do těchto cenných papírů.
Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

PROPAGAČNÍ
SDĚLENÍ

SLUŽEBNÍ POBYTY V BRNĚ
KOMFORTNÍ UBYTOVÁNÍ PŘI VAŠICH SLUŽEBNÍCH CESTÁCH S VLASTNÍM PARKOVÁNÍM

+420 515 555 500 • www.efihotel.cz • recepce@efihotel.cz

8 minut chůze z centra Brna • Wi-Fi připojení zdarma • Hotelová recepce v provozu nonstop • Parkování v areálu hotelu

Porovnávejte pojištění online nawww.Pojisteni.Com

PR
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Z nabídky Pojisteni.Com dnes vybíráme:

Porovnávejte pojištění online nawww.Pojisteni.Com

Povinné ručení
Porovnání a uzavření povinného ručení u 5 pojišťoven.

V našem kalkulátoru si online vyberete nejlevnější
povinné ručení.

Pojištění podnikatelů
Poptejte si nabídku pojištění podnikatelů on-line.

Pojišťujeme i znalecké kanceláře. Vyplňte formulář a obratem
se Vám ozve náš pojišťovací poradce s nabídkou pojištění.

Vyzkoušeli jsme pro Vás a doporučujeme:
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Látka bazedoxifen
je novou nadějí.
Zjišťuje se, jestli je
účinná.

Česko má šanci vyvinout lék
na covid-19. Včera o němmlu-
vil před odletem do Izraele
premiér Andrej Babiš. Právě
tam odcestoval ministerský
předseda řešit očkovací stra-
tegii a případnou spolupráci
při výrobě vakcín.
Izraelští vědci by mohli po-

radit těm českým s vývojem
léku na covid-19. Sami už

mají lék na nový typ korona-
viru podávaný inhalací.
Podle Státního ústavu pro

kontrolu léčiv (SÚKL) by regis-
trace českého léku mohla
proběhnout v řádu měsíců,
pokud se prokážou jeho účin-
ky. Přednostka plicní kliniky
Thomayerovy nemocnice
v Praze Martina Vašáková,
která se na vývoji podílí, ser-
veru iDNES.cz řekla, že se jed-
ná o látku bazedoxifen. To po-
tvrdil i mluvčí centra Biocev
Petr Solil. Bližší informace
ale kvůli pokračujícímu vý-
zkumu sdělovat nechtějí. „Na
doporučení právního zástup-
ce firmy a do návratu vládní

delegace z Izraele bohužel ne-
můžeme k této záležitosti
sdělovat další informace,“
řekl Solil. Podle mluvčí SÚKL
Kláry Brunclíkové lékový
ústav schválil provedení kli-
nického hodnocení 5. břez-
na. Studie podle ní hodnotí
bezpečnost a účinnost bazed-
oxifenu se souběžně podáva-
nou standardní léčbou u hos-
pitalizovaných pacientů se
středně závažným až závaž-
ným zápalem plic způsobe-
ným covidem-19. Jestliže se
účinky potvrdí, bude následo-
vat třetí fáze hodnocení, kte-
rá by mohla být podkladem
pro registraci látky. ČTK

Prezident?
Šéf odborářů Josef Středu-
la znovu apeluje na uzavře-
ní průmyslu. Čtyřdenní uzá-
věra o Velikonocích by po-
dle něj výrazně ulevila ne-
mocnicím. Uvedl to v roz-
hovoru pro televizi Se-
znam. „Vláda nemá kon-
cepci, která by nás vyvedla
z krize,“ upozornil. Dotkl
se také vyostřených vztahů
s premiérem Andrejem Ba-
bišem, který ho označil za
nebezpečí naší ekonomi-
ky. Středula také řekl, že
zvažuje kandidaturu
na prezidenta. MAFRA

Cytokinová bouře a molekula interleukin-6

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Balea
textilní
pleťová maska
konopí
1 ks

3990
Kč

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Dodá pleti potřebnou hydrataci. Složení s cennými lipidy
zklidňuje pokožku a napomáhá unavené pleti navrátit
sjednocený tón. Maska se skládá ze 70 % z konopných
vláken, které jsou biologicky odbouratelné. Vhodné
pro všechny typy pleti.

Nadějí pro léčbu je možnost za-
mezit rozvoj cytokinové bouře.
O ní informovala 1. lékařská fa-
kulta UK už loni v červenci.

● Centrum nádorové ekologie
univerzity se věnuje zkoumání
molekuly interleukinu-6 (IL-6),
jež při spouštění cytokinové
bouře hraje významnou roli.
IL-6 je molekula potřebná
k tomu, aby byla zahájena imu-
nitní odpověď, která je nutná
k potlačení infekce. Je-li prů-
běh onemocnění vážný, tělo
začne IL-6 a dalších cytokinů

vyrábět víc, než potřebuje.
Pod tíhou tohoto nadbytku
přestane být organismus
správně regulován a pacient
zemře. Kdyby se podařilo re-
gulovat produkci IL-6, může
být cytokinová bouře alespoň
mírnější.

● Čeští vědci upozornili, že kro-
mě drahých léků používaných
například v revmatologii umě-
jí IL-6 blokovat také levnějšími
léky, které se podávají ženám
po menopauze kvůli osteo-
poróze, tedy řídnutí kostí.

Ve středu bylo v Česku proti
nemoci covid-19 očkováno
40 tisíc lidí. Uvádí to minister-
stvo zdravotnictví. Je to nejví-
ce za jeden den od loňského za-
čátku vakcinace v zemi. V Čes-
ku se očkuje proti covidu-19
od loňského 27. prosince. Mi-
nistr zdravotnictví Jan Blatný
minulý týden uvedl, že v břez-
nu chce dosáhnout aspoň 35 ti-
síc podaných dávek vakcín
denně. Hranice 35 tisíc očkova-
ných byla zatím kromě středy
v březnu překročena pouze
dvakrát. ČTK

Konečný plán,
co s maturitami
Ústní zkouška z češtiny
a jazyků bude nepovinná
a termíny, tak jak je vláda
představila, platí a nebu-
dou se měnit. Potvrdilo to
ministerstvo školství.

Nové vakcíny v ČR
Evropská agentura pro lé-
čivé přípravky schválila
podmíněnou registraci
vakcíny od americké fir-
my Johnson & Johnson

v EU. První dodávky této
vakcíny by do Česka měly
dorazit za měsíc.

Chebsko je
teď nejlepší
Epidemická situace na
Karlovarsku se zlepšuje.
Zatímco Chebsko patřilo
v době největší vlny k nej-
zasaženějším oblastem,
nyní je na tom ze všech
okresů nejlépe. Výrazné
zlepšení se v nemocnicích
očekává ale až v příštích
týdnech. ČTK

Krátce

Další mrtvé dítě
V Česku zemřelo druhé
dítě s nemocí covid-19.
Jedenáctiletý chlapec
z Chomutovska zemřel
7. března. První úmrtí
s covidem zaznamenalo
ministerstvo zdravotnic-
tví v únoru. Tehdy se
jednalo o teprve osmile-
tou dívku.

Lidé nadávali
hasičům, kteří
dezinfikují domy
V Ostrově na Karlovar-
sku, kde v souvislosti
s covidem zemřelo už
více než padesát lidí, to
v posledních dnech vře.
Lidé nadávají dobrovol-
ným hasičům, kteří za-
darmo dezinfikují jejich
domy. Město se nad jed-
náním lidí pozastavuje.
Nadále tedy pravidelně
poskytuje pomoc při dez-
infekci společných pro-
stor už jen v případě
městských domů a insti-
tucí. iDNES.cz

Česko chce vyvinout lék na covid-19

Očkování.
Zrychlilo se

Těžké průběhy

Očkování zrychlilo, zhoršila
se ale situace v počtu pacien-
tů ve vážném stavu a úmrtí.

● Ve středu byl počet pacien-
tů s covidem-19 ve vážném
stavu nejvyšší za epidemii –
1916. Denní počty zemře-
lých s virem se v posledních
dnech pohybují kolem 200.
Jsou tak nejvyšší od listopa-
du. Dál ale zpomalují denní
nárůsty nakažených lidí.

Krátce

inzerce
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Vedení Prahy jedná s vlastní-
kem chátrajícího nádraží Vy-
šehrad o možnosti památko-
vě chráněnou budovu vymě-
nit za městské pozemky
v Dolních Počernicích určené
ke stavbě rodinných domů.
Po schůzce s právníky vlastní-
ka to řekl radníměsta proma-
jetek Jan Chabr. Situaci by
mohl zkomplikovat fakt, že
nádraží bude namísto dosa-
vadní české společnosti Rail-
City Vyšehrad vlastnit firma
MIQUELIRA LIMITED registro-
vaná na Kypru. Podle Chabra
by i tak jednání o směně
měla pokračovat.
Objekt, který byl před

21 lety prohlášen kulturní pa-
mátkou, je v soukromých ru-
kách od roku 2007. Investoři
dříve plánovali budovu pře-
stavět, z plánu však i kvůli po-
tížím prosadit projekt u pa-
mátkářů sešlo. Budova tak
dlouhodobě chátrá.
Město majitele několikrát

pokutovalo, zahájilo i první
kroky k možnému vyvlastně-
ní, které památkový zákon
umožňuje. Zároveň nicméně
magistrát s vlastníky jedná
o možné výměně nemovitos-
ti za městské parcely. Pozem-
ky v Dolních Počernicích po-
dle Chabra navrhli sami práv-
ní zástupci majitele, se který-

mi město komunikuje. Ko-
nečný majitel není znám.
Radní Chabr upřesnil, že na
předmětné pozemky existuje
zastavovací studie, podle níž
tam mají vzniknout rodinné
nebo menší řadové domy. Do
jednání se zapojila také dol-
nopočernická radnice, která
chce vědět, co přesně by tam
investor postavil, a také poža-
duje záruky, že pozemky ne-
budou využity pouze ke spe-
kulaci. Chabr po schůzce uve-
dl, že jednání budou zřejmě
pokračovat navzdory změně
majitele. „Právní zástupci
Rail City Vyšehrad potvrdili,
že probíhá převod na kyper-
skou entitu. Lze také prý

předpokládat, že nový vlast-
ník bude mít zájem dále jed-
nat o směně,“ řekl. Dodal, že
z jeho pohledu vše působí do-
jmem pouze formálního pře-
vodu, po kterém skutečný
vlastník zůstane stejný,
a nedá se tak předpokládat,
že by se něco změnilo v pří-
stupu k údržbě památky.
Z pohledu města může pře-
vod na kyperskou firmu po-
dle Chabra situaci zkompliko-
vat. „Upřímně – modlím se,
aby to neznamenalo snahu
převést nemovitost na sub-
jekt, který nebude mít jakou-
koli péči o další osud nádraží
a klidně ho nechá dál zchát-
rat ke spadnutí,“ uvedl. ČTK

Pro obojživelníky
je nyní, stejně jako
pro lidi, rizikové
migrovat.

Jaro je tu a s ním se probouze-
jí ve svých zimovištích také
žáby a čolci. Tisíce z nich se le-
tos opět pokoušejí zachraňo-
vat členové Českého svazu
ochránců přírody (ČSOP). Sta-
vějí totiž kolem vytipova-
ných rizikových úseků silnic
dočasné zábrany. Přesně
vmístech, kde je přetínají tra-
diční migrační cesty obojži-
velníků. Zadržené obojživel-
níky pak bezpečně přenesou
k vodním plochám, kam se
vždy na jaře snaží dostat.

„Cestou k vodě musí žáby
a čolci překonat mnohé pře-
kážky a nebezpečí, mimo
jiné také silnice, kde jich stov-
ky zahynou pod koly projíž-
dějících aut. Do naší eviden-

ce bylo v celém Česku nahlá-
šeno celkem 563 míst, kde
byli zaznamenaní přejetí
obojživelníci, někde se při-
tom jedná až o stovky jedin-
ců. Letos zabezpečíme
29 z nich,“ říká ředitel ČSOP
Petr Stýblo.
Zabezpečit takový rizikový

úsek trvale, třeba svodidlem,
je totiž technicky a adminis-
trativně náročné a finančně
značně nákladné. Dočasné zá-
brany stejně dobře obojživel-
níky buď navedou na místo,
kde mohou silnici bezpečně
překonat, nebo do lapacích
nádob. Ty pak ochránci kaž-
dý den vybírají, odchycené
obojživelníky zaevidují a pře-
nášejí je na druhou stranu sil-
nice. „Letos to je pro dobro-
volné ochránce s ohledem na
výskyt epidemie koronaviru
a vyhlášených protiepidemic-
kých opatření o dost nároč-
nější. Úseky, které je potřeba
zabezpečit, jsou často za hra-
nicí obce, či dokonce okresu,

než dobrovolníci bydlí. Že
i dobrovolnická práce je prá-
ce, se hlídkám občas nelehko
vysvětluje,“ dodává pro Met-
ro Stýblo a říká, že s sebou
mají dobrovolníci i zaměst-
nanci vždy doklad. V něm je
uvedeno, kde dotyčný bydlí
a že v daných dnech vykoná-

vá pro organizaci práci. Se-
znam 29 ochránci zabezpeče-
nýchmíst i jejich přesné GPS
souřadnice najdete na webu
Metro.cz. Evidenci nebezpeč-
ných míst, kterou si ochránci
pečlivě vedou, lze nastudo-
vat, případně doplnit o další
místa na webu csop.cz.

„Veřejnost dále prosíme,
aby instalované zábrany po-
dél silnic neničila, řidiče pak
o větší opatrnost při projíždě-
ní kolem těchto zábran, mo-
hou se zde pohybovat osoby,
které se o zábrany starají,“ va-
ruje Stýblo.

Při pročítání seznamu míst,
kde ochránci letos stavěli zá-
brany nejčastěji, by se zdálo,
že vyrůstají jen v regionech.
Nejvíce lokalit z něj se nachá-
zí ve Středočeském kraji a na
Vysočině. Opak je ale prav-
dou. Podobnou ochranu fasují
v těchto dnech také obojživel-
níci z pražské čtvrti Braník. Za
svou ochranu zde místní oboj-
živelníci vděčí Tomáši Urbano-
vy ze Spolku Jiráskova čtvrť.
Ten se v roce 2019 s nápadem,
jak žabky ochránit, obrátil na
odbor životního prostředí
místní radnice.

Mládě takina indického z brněnské zoo ČTK

Několik let téměř mizí před očima. MAFRA

Pozor, žáby! ČSOP

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Hašlerka v zoo
V brněnské zoo se od za-
čátku roku narodila více
než desítka mláďat růz-
ných druhů. Mezi posled-
ními jsou například mlá-
ďata takina indického. Do-
stala jména Chilli a Hašler-
ka. Takinové indičtí nebý-
vají chováni příliš často,
v Evropě je chovají tři de-
sítky zoologických za-
hrad. Zajímavostí je jejich
kůže, která produkuje olej
efektivně impregnující je-
jich srst a chránící tak zví-
řata proti dešti a mlhám.
Letos se v brněnské zoolo-
gické zahradě narodili
také surikaty nebo osinák
africký.

Restart ČSSD
Dubnový stranický sjezd
je pro ČSSD poslední mož-
ností restartu, míní jiho-
moravský předseda strany
Břetislav Štefan. Sbližová-
ní s jinými stranami ani
vytvoření levicového blo-
ku do podzimních sně-
movních voleb nevidí
jako prioritu. Strana by
podle posledních prů-
zkumů nevstoupila do
Sněmovny. Podle Štefana
musí nastavit nové směřo-
vání a definitivně se od-
střihnout od spolupráce
s hnutím ANO. „Musíme
si nejdříve zamést před
vlastním prahem,“ uvedl
Štefan. ČTK

Přes žabí dálnice vyrůstají
díky ochráncům hranice

KrátceChátrající nádraží. Praha
jedná s majitelem o směně
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Stejně jako přilehlá čerpací
stanice kompletně zrekon-
struována byla v posledních
dvou letech i vodárenská věž.
Investorem akce za více než
sto milionů korun byla Praž-
ská vodohospodářská společ-
nost, správce pražské vodo-
hospodářské infrastruktury.

„Rekonstrukce obou ob-
jektů byla nevyhnutelná.
Technologie již byly zastaralé
a jednotlivé opravy byly stále
náročnější,“ uvedl Pavel Vá-
lek, předseda představenstva
Pražské vodohospodářské
společnosti.

KOMPLETNÍ OBNOVA
Vodárenská věž prošla kom-
pletní sanací s novými antiko-
rozními nátěry nejen hlavních
tubusů, ale i spojovacích kon-
strukcí a vnitřního schodiště
sloužícího k výstupu na věž.
Byla rovněž provedena výmě-
na narušeného opláštění věže
včetně skleněných výplní.

U čerpací stanice byla ob-
novena jak stavební část, tak
i strojní technologie a elek-
trické vybavení. Jednoplášťo-
vé obložení strojovny čerpací
stanice bylo nahrazeno za-
teplenými sendvičovými ob-
kladovými panely. Byla osa-
zena tři nová čerpadla s vyšší
účinností a tím i vyšší efekti-
vitou čerpání, každé o výko-
nu 600 l/s. Původní potrubí
z korodující uhlíkové oceli

Vodárenská věžDěvín
i čerpací stanice prošly
rozsáhlou rekonstrukcí

vyměněno za nerezové a byly
nově osazeny veškeré uza-
vírací a regulační armatury.
Napájení elektromotorů čer-
padel bylo změněno z původ-
ně vysokého napětí 6000 V
na napětí nízké, 690 V. Této
nové napěťové soustavě byla
přizpůsobena rekonstrukce
trafostanice, která je součás-
tí čerpací stanice. Původní
transformátory s olejovým
chlazením byly nahrazeny
transformátory chlazenými
vzduchem, tedy bez rizika
vzniku ekologické havárie
při porušení těsnosti pláště
transformátorů olejových.

AUTOMATICKÝ PROVOZ
„Nová čerpací stanice se obe-
jde bez dříve nevyhnutelné

trvalé lidské obsluhy. Provoz
je plně automatický s on-line
přenosem provozních údajů
na centrální dispečink PVK.
V případě potřeby mohou
pracovníci dispečinku za-
sáhnout do provozu čerpací
stanice prostřednictvím rá-
diovou sítí přenášených pove-
lů,“ vysvětlil generální ředitel
Pražských vodovodů a kanali-
zací Petr Mrkos.

„Vzhledem k unikátnosti
původního technického vy-
bavení čerpací stanice bylo
ve spolupráci s Národním
technickým muzeem v Praze
vyčleněno jedno čerpací sou-
strojí a další technicky zajíma-
vé řídící a regulační prvky pro
muzejní účely,“ řekl náměstek
primátora Petr Hlubuček.

Vodárenská věž Děvín, ikonická stavba pražské
vodohospodářské infrastruktury z dílny proslulého
architekta Karla Hubáčka, se oblékla do nového kabátu.

Historie vodárenské věže

Vodárenská věž byla posta-
vena v místech zvaných Dívčí
Hrady, kam kronikář Kosmas
umístil sídlo bájné vůdkyně
odboje proti Přemyslovi
Vlasty a kde byl umučen
vladyka Ctirad. Chráněné
přírodní území v sousedství
věže se dnes jmenuje Přírod-
ní památka Ctirad.

Historie zdejší věže se píše
teprve od doby poměrně ne-
dávné. Při plánování a stavbě
vodárenského systému
napojeného na vodní zdroj
Želivka bylo využito vyšší

polohy vodojemů v Jesenici
a pitná voda je dopravována
gravitačně pomocí shybky
pod Vltavou na její levý břeh.
Děvín neslouží, na rozdíl od
klasických vodárenských věží,
k akumulaci pitné vody, ale
k tlumení tlakových rázů,
které vznikají na přívodním
řadu želivské vody z vodoje-
mu Jesenice.

Projekt věže byl zadán počát-
kem sedmdesátých let minu-
lého století n. p. Stavoprojekt
v Liberci, kde jej vypracovala
projekční kancelář vedená

Ing. arch. Karlem Hubáčkem
a Ing. Zdeňkem Paterma-
nnem. Vzniklo několik verzí
architektonického řešení.
Nakonec byla k realizaci zvo-
lena stavebně nejjednodušší
varianta.

Stavba probíhala v letech
1976–1977 a byla pozname-
nána všemi neduhy, které
provázely téměř každou stav-
bu v době reálného socialis-
mu. Dnes se zdá neuvěřitel-
né, že jeden ze tří dodavatelů
stavby – Vítkovické železárny
Klementa Gottwalda – odmí-

tl na stavbu dodat požado-
vaný stavební materiál s tím,
že plní důležitější zakázky pro
tehdejší Sovětský svaz. Teprve
reálná hrozba, že rozestavěná
sídliště na jihozápadním
okraji Prahy zůstanou bez
pitné vody, přiměla stranic-
ké a vládní činitele k akci
a příslušné tuny oceli byly
převedeny na stavbu věže.
Vlastní věž tvoří tři ocelové
válce o průměru 1800 mm
postavené do trojúhelníku.
Ocelové válce jsou opláštěné
modrým a žlutým plechem,

skleněné panely chrání vnitř-
ní schodiště.

Na stavbě se dále podílely
podniky Hutní montáže
Ostrava (ocelové konstrukce)
a Vodní stavby Praha, které
zajišťovaly stavbu čerpací
stanice a všech nutných
vodárenských zařízení. Přes
všechny potíže, které stály
při jejím zrodu, je vyrovná-
vací věž Děvín nepřehlédnu-
telnou dominantou levého
břehu Vltavy a důležitou
součástí pražské vodárenské
soustavy.

U vodárenské věže byla provedena také výměna opláštění věže.Rekonstrukce vyšla na více než 100 milionů korun.

INZERCE
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Nulové příjmy a če-
kání na kompenza-
ce od státu, který
jim v důsledku
pandemie nedovo-
lil po celou zimu
otevřít. Tak to vy-
padá s českými ly-
žařskými středisky.

Provozovatelé skiareálů si
zoufají. Tržby byly letos nulo-
vé, čekají na peníze od státu.
V takové situaci je nyní napří-
klad společnost Ski Bižu, kte-
rá provozuje v Jizerských ho-
rách tři největší skiareály. Za
hlavní úkol si nyní dává pře-
žití do další zimy. „Letos
jsme nevydělali nic, čekáme
na to, jaké budou kompenza-
ce. Zatím to nemohu říci. Ne-
víme. Žádost jsme podali
15. února,“ uvedl ředitel Ski
Bižu Pavel Bažant. Předpoklá-
dá, že tyto náklady by měla
pokrýt kompenzace od státu.
To ale podle něj ani zdaleka
nestačí. Ročně jde prý o desít-
ky milionů korun. S tím, že
by něco investovali před příš-

tí zimou, údajně vůbec nepo-
čítají. „Budeme rádi, když se
nějakým způsobem dostane-
me do další sezony. To je náš
hlavní úkol, přežít do další,“
řekl.
Firma má zhruba 20 stá-

lých zaměstnanců, v zimě na-
jímá dalších asi 150. „Letos
jsme je využívali jen chvíli,“
uvedl Bažant. Nebýt koronavi-
ru, zařadila by se letošní sezo-
na v Jizerských horách zřej-
mě mezi nejúspěšnější. Sně-
hu je víc než dost i nyní. Po-
dle Bažanta ale sezonu pova-
žují už definitivně za uzavře-

nou. Vnímá i riziko, že koro-
navirusmůže ohrozit také ná-
sledující zimu. „Nikdo neví,
jestli bude koronavirus příští
rok, nebo nebude. Na řeči, že
v létě zmizí, moc nevěřím.
Myslím, že se s tím budeme
trápit dál, i když si to nepře-
ji,“ dodal.
Provozy svých lanovek už

před týdnem ohlásili také vle-
kaři v Jesenících. Například
Červenohorské sedlo žádá
o podporu příznivce, zakou-
pit si mohou skipasy na příští
sezonu. Zhruba až do polovi-
ny dubna by mohl podle hor-
ských záchranářů vydržet
sníh pro běžkaře v nejvyšších
partiích Jeseníků. Nyní tam
leží zhruba metr sněhu, bě-
žecké stopy jsou však prázd-
né kvůli současnému omeze-
ní pohybu obyvatel. Rolbaři
je už v těchto částech hor kvů-
li lockdownu až na výjimky
neudržují. ČTK

Klokani v plzeňské zoo MAFRA

Prázdný lyžařský areál Tanvaldský Špičák ČTK

Pohřeb
humoristy
Ve věku 79 let zemřel
10. března humorista,
básník a zpěvák Jan Vod-
ňanský (na snímku z roku
2016). Příčinou úmrtí byl
covid-19. O podobě posled-
ního rozloučení rodina za-
tím nejednala. Vodňanský
vystudoval ekonomii a zís-
kal titul inženýr. Zároveň
externě vystudoval filozofii
a historii. Vodňanský,
který byl signatářem
Charty 77, se vyjadřoval
k aktuálním politickým té-
matům. V roce 2003 pode-
psal prohlášení S komunis-
ty se nemluví. Pro jeho dílo
byla typická hra se slovy
a ironický humor. ČTK

Čtyřkolky v Krkonoších

Některé Čechy to láká do
hor na strojích. Bohužel
i do chráněných míst.

● Strážci Krkonošského parku
se potýkají s agresivitou lidí.
Známý případ je ten z ledna,
kdy nachytal několik čtyřko-
lek projíždějících chráněnými
zónami. Jeden řidič ho napa-
dl. Policie řeší trestní oznáme-
ní na neznámého pachatele
za napadení úřední osoby,
kterou strážce ve službě je.

Ztráta v milionech

4
Do výroby umělého sněhu
a dalších příprav v areálech
v Bedřichově, Severáku v Hra-
běticích a na Tanvaldském Špi-
čáku dali jejich provozovatelé
zhruba čtyři miliony korun.

Citát

Máme úvěry, leasingy.
Snažíme se domluvit
se všemi věřiteli.
PAVEL BAŽANT
ŘEDITEL JIZERSKÝCH SKIAREÁLŮ

Do zoo jen za
dvojitým plotem
Plzeňská zoologická za-
hrada je kvůli vládním
opatřením proti koronavi-
ru od prosince uzavřena,
přesto k jejímu areálu
míří především o víken-
dech velké množství lidí.
Ve spodní části jsou totiž
přes plot některá zvířata
vidět. Jde třeba o pštrosa,
zubra nebo geparda. Ale
největší pozornost přita-
hují klokani.

Sebevražda před
ministerstvem
Před budovou minister-
stva zdravotnictví v Praze
se včera večer zastřelil pa-
desátiletý muž. Vyplývá
to z vyjádření mluvčích
pražské policie Evy Kropá-
čové a pražské zdravotnic-
ké záchranné služby Jany
Poštové. K motivu se poli-
cie nechtěla vyjadřovat.
Muž ležel podle záběrů
na serveru Blesk.cz
u vchodu do budovy. ČTK

skvělých knižních
novinek

www.velkyctvrtek.cz

od 18/3/2021 ve vašem knihkupectví
nebo na kosmas.cz

HITY
JARNÍ SEZÓNY

Skiareály. Zůstal
sníh a také dluhy

Krátce

KOMERČNÍ SDĚLENÍ
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K cestě za sluníč-
kem budeme po-
třebovat „propust-
ku“. Podobu dosta-
ne už za pár dnů.

Těžce pocuchaný cestovní
ruch napjatě očekává schvále-
ní unijních covidpasů. „Kon-
krétní podobu certifikátu, kte-
rý otevře bezproblémovou
cestu do zahraničí, by měla
představit Evropská komise
příští středu,“ uvádí Mark
Scott ze zpravodajského
webu Politico. „Nejde omálo,
zejména v jihoevropských stá-
tech jsou příjmy ze zahranič-
ního cestovního ruchu důleži-
tým sektorem ekonomiky
a odvětví generuje miliony
pracovních míst. Další výraz-
ný propad počtu turistů by
měl hlavně v oblastech u Stře-
dozemního moře velmi nega-
tivní hospodářské dopady,“
podotýká komentátor.

Česko je s jižními státy
Podle předsedkyně Evrop-

ské komise Ursuly von der
Leyenové jde z technického
hlediska o „velmi jednoduché
řešení“, a zásadní je tedy poli-
tická shoda všech členských
zemí. Ta se však může rodit
dost ztuha.

Aktuálně se co do covidpa-
sů profilují v rámci EU dvě
skupiny zemí. Ta první, repre-
zentovaná hlavně jihoevrop-
skými státy, jako jsou Itálie,
Řecko či Španělsko, chce něja-
ký certifikát zavést co nej-
rychleji, ideálně do začátku
letní sezony, a umožnit tím
příliv zahraničních turistů.

O mnoho skeptičtější jsou
evropské „těžké váhy“, Ně-
mecko a Francie. Ty kladou
důraz na to, že příslušný certi-
fikát v první řadě nesmí být
diskriminující – tedy nemůže
vyřadit z cestování lidi, kteří
buď nemohou být naočková-

ni ze zdravotních důvodů,
nebo na ně ještě s vakcínou
nepřišla řada.

Česká pozice je aktuálně
bližší jižním státům. „Vznik
celoevropského certifikátu

podporujeme s tím, že by ne-
měl sloužit jen pro záznam
vakcinace, ale mohl by slou-
žit i jako nosič informace one-
gativním testu na koronavi-
rus,“ řekla Zuzana Štíchová

z ministerstva zahraničních
věcí. Podle ní na vypracování
přesné české pozice ohledně
covidpasů spolupracují ještě
další resorty včetně zdravot-
nictví, vnitra či místního roz-

voje. Také česká diplomacie
ale zdůrazňuje, že covidpas
nesmí vést k diskriminaci ne-
naočkovaných. Většina unij-
ních států včetně Česka ver-
bálně podporuje celoevrop-
ské řešení certifikátu.

Zda se to podaří do klíčové
letní sezony, která ve většině
turistických velmocí začíná
nejpozději v červnu, ale není
vůbec jisté. V posledních
dnech se ovšemmnoží názna-
ky, že některé státy jako „úni-
kovou variantu“ rozpracová-
vají bilaterální dohody o vol-
ném cestování a rovněž son-
dují možnosti regionálních
dohod. LIDOVKY.CZ a HAL

U. von der Leyenová AP

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Denkmit
univerzální čistič
limetka
1 l

2490
2,49 Kč za 100 ml

Kč

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Účinně čistí všechny omyvatelné
plochy. Díky multiaktivnímu
složení odstraní i silné nečistoty,
zajistí zářivou čistotu a lesk.
Nezanechává šmouhy.
S efektem rychlého
schnutí a vůní limetky.

Účinně čistí všechny omyvatelné 

složení odstraní i silné nečistoty, 

Ohnivá show
v zemi ledu
Sledujete erupci ruské sop-
ky Ključevskaja, o níž vul-
kanologové tvrdí, že je vel-
mi mladá – má stáří pou-
hých 6000 let. Vulkán, jenž
najdete na Kamčatce, je
i „mladicky“ neklidný. Za
poslední tři tisíce let chrlil
lávu již více než stokrát,
naposledy v těchto dnech.
Sopka leží 4750 metrů
nad mořem, její zdolání
vyžaduje nejen odvahu,
ale i slušnou fyzičku. AP

V Německu opět výrazněji
stoupá počet nakažených ko-
ronavirem. Země přitom čás-
tečně uvolňuje zavedená
opatření. Podle saského pre-
miéra Michaela Kretschmera
je problémem pro celé Ně-
mecko šíření mutací korona-
viru z České republiky. Tvrdí,
že mu zabrání jen bariéra
v podobě proočkované popu-
lace v pohraničí.

Šéf Institutu Roberta Ko-
cha (RKI) Lothar Wieler s od-
kazem na vývoj epidemické

situace včera dokonce uvedl,
že v zemi začala třetí vlna epi-
demie, což je podle něj znepo-
kojivé. Wieler už minulý pá-
tek prohlásil, že v Německu
se rychle šíří britská varianta
koronaviru, která činí přes
40 procent případů.
Počet nově nakažených za

uplynulých sedm dnů na
100 tisíc obyvatel byl včera
ráno na čísle 69,1. O den dří-
ve byla tato hodnota 65,4. Re-
kordní údaj 197,6 evidoval
RKI 22. prosince. ČTK

Krátce

Stáhli jednu šarži
Italský lékový regulátor
zakázal používat k očko-
vání proti covidu-19 jed-
nu šarži vakcíny od brit-
sko-švédské společnosti
AstraZeneca. Úřad pro-
šetřuje úmrtí vojáka, kte-
rý zemřel den poté, co
mu byl podán preparát.

Lepší připojení
Americká společnost
SpaceX úspěšně dopravi-
la na oběžnou dráhu jed-
nadvacátou sérii šesti
desítek satelitů sítě Star-
link, jež má v budoucnu
umožnit přístup k inter-
netu odkudkoli na Zemi.

Recesisté v akci
V Záhřebu vznikla stra-
na pojmenovaná po hrdi-
novi akčních snímků
Chucku Norrisovi. Voli-
če hodlá zaujmout přísli-
bem, že bude metropoli
řídit jako šerif. Chce
také zakázat zemětřese-
ní a zlevnit pivo. ČTK

Řada zemí již začala vyvíjet
vlastní certifikáty potvrzující,
že držitel je naočkovaný,
případně disponuje
negativním testem.

● Řeč je o Dánsku, Švédsku či
Nizozemsku, „zelený pas“ již
funguje v Izraeli.

● Tyto dokumenty jsou sice
primárně určeny pro vnitro-
státní použití – pro návštěvu
restaurací, koncertů nebo
festivalů – ale v rámci dvou-
stranných dohod by mohly
sloužit také jako „povolenka“
při cestování.

inzerce

Vyhraje Itálie, nebo Německo?
Na pivo, na koncert i do zahraničí

Berlín. Ve vzduchu je
už třetí covidová vlna
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Asociace společenské odpo-
vědnosti pořádá každým
rokem Ceny SDGs, v nichž
loni uspěl v kategorii Změna
klimatu projekt Česká kraji-
na, který se nyní účastní také
jarní části Akcelerátoru Cen
SDGs. Zde je mezi pěti vybra-
nými také Hlas zvířat, který
byl loni v oblasti Veřejné sfé-
ry třetí. Akcelerátor běží do
konce března. Zástupci obou
projektů se se svými záměry,
cíly i starostmi podělili v roz-
hovorech pro deník Metro.

Robert Plicka, Hlas zvířat
V advokátní praxi se zabývá

všemi oblastmi práva. Navíc
v roce 2018 s manželkou Tere-
zou založil neziskovou organi-
zaci Hlas zvířat, která efektiv-
ně bojuje za jejich práva.

Co je hlavním úkolem
Hlasu zvířat?

Ukázat pachatelům týrání
zvířat, že jejich chování bude
potrestáno. Spolek nesanuje
pouze následky týrání zvířat,
ale pracuje také na efektiv-
ním odstranění příčiny. Hlas
zvířat iniciuje, připravuje a po-
dílí se na legislativních změ-
nách v oblasti ochrany zvířat.

Co pokládáte za největší
úspěch?

Pokud ponecháme stranou
stovky zachráněných zvířat
zmnožíren či z jiných nevhod-
ných podmínek, patří sem jed-
noznačně novela trestního zá-
koníku. Novelu jsme připravi-
li a sepsali ve spolupráci s na-
šimi právníky z advokátní
kanceláře Plicka & Partners, tr-
valo nám to dva roky a necelé
tři tisíce hodin práce, aby-
chomnovelu prosadili v Parla-
mentu ČR. Nakonec jsme docí-

lili toho, že novela vešla loni
v červnu v účinnost. Česko tak
má nejpřísnější trestněprávní
postihy za týrání zvířat na svě-
tě. V rámci novely jsme z týrá-
ní zvířat u nejbrutálnějších
případů udělali z přečinů zlo-
činy se sazbou až šest let, kdy
konečně budemožné pachate-
le týrání zvířat dostat do věze-
ní za brutální případy týrání
zvířat. Podařilo se nám krimi-
nalizovat množírny a vytvořit
pro ně samostatný trestný čin.

Jak často vás lidé kontak-
tují s tím, že je v jejich oko-
lí ubližováno zvířatům?

Denně, jelikož jsme v Čes-
ku pravděpodobně jediným
spolkem, který dokáže takto
efektivně nejenom odebrat tý-
raná zvířata, najít jimnový do-
mov, ale také potrestat pacha-
tele aměnit legislativu v oblas-
ti ochrany zvířat. Bohužel,
z důvodu nedostatku podpory
a dárců není trvale udržitelné
přijímat denně nové případy.
Jejich příjem jsme dočasně po-
zastavili, abychom se mohli
věnovat případům nahláše-
ným dříve. Ale doufáme, že se
naše základna podporovatelů
rozšíří a budeme tak moci
opět aktivovat náš formulář
na nahlašování množíren.

Procházíte jarní částí
Akcelerátoru Cen SDGs.
V čem vidíte přínos?

Ceníme si, že jsme byli vy-
bráni mezi pět nejlepších pro-
jektů a že Hlas zvířat získal
ocenění za naplňování globál-
ních cílů od OSN. Doufáme, že
nám akcelerátor pomůže při
zajištění financování, aby-
chommohli zachraňovat den-
ně více zvířat. Podařilo se nám
spojit se se skvělými lidmi
a profesionály, kteří jsou zapá-
leni pro boj za práva zvířat
a ochranu přírody.

Dalibor Dostál, Česká
krajina

Dříve pracoval jako novi-
nář, ale již tehdy ho to táhlo
k tématům týkajícím se příro-
dy. Formou článků se společ-
ně s nejrůznějšími vědci věno-
val propagaci návratu velkých
kopytníků do krajiny. V roce
2007 založil ochranářskou
společnost Česká krajina, jejíž
stěžejním projektem je rezer-
vace divokých koní a dalších
velkých kopytníků v bývalém
vojenském prostoru Milovice.

Co je hlavním posláním
České krajiny?

Snažíme se obnovovat pů-
vodní pestrost krajiny, která
bohužel kvůli intenzivnímu
tlaku ze strany člověka v po-
sledních desetiletích výrazně
klesá. Za posledních 60 let vy-
hynulo v Česku třeba 19 dru-
hů motýlů, polovina zbývají-
cích 142 druhů je ohrožená.
Záchrana motýlů prostřednic-
tvím pastvy původních druhů
velkých kopytníků stála na po-
čátku našich aktivit.

Věnujete se i rezervaci di-
vokých koní v Milovicích.
Můžete projekt přiblížit?

V roce 2015 se tato rezerva-
ce stala první v Česku, kde se
divocí koně podílejí na záchra-
ně ohrožené krajiny. V témže
roce k nim přibyli zubři a zpět-
ně šlechtění pratuři. Bývalý vo-
jenský prostor se tak stal prv-
ním místem na světě, kde se
v rámci jedné rezervace obje-
vily tyto tři klíčové druhy ev-
ropských kopytníků.

Jak divocí koně pomáhají
přírodě?

Mají unikátní vlastnost. Spá-
sají agresivní druhy trav a po-
nechávají v přírodě vzácné
květiny. Tímto způsobem to
nedokážou domácí zvířata,
kterámísta se vzácnou vegeta-
cí naopak často poničí a zne-
hodnotí. Proto se divocí koně
stali jakýmisi lékaři nemocné
krajiny. Na základě zkušenos-
tí z Milovic vzniklo v Česku
dalších osm rezervací.

Dá se do rezervace přijít
i v nouzovém stavu?

Jelikož jde o procházku do
přírody, je rezervace otevře-
ná. Je nutné dodržovat všech-
na opatření. Cesta je nezpev-
něná, takže je třeba mít dobré
boty a dalekohled, protože
jsou zvířata na velké ploše.

Procházíte jarní částí
Akcelerátoru Cen SDGs.
V čem vidíte přínos?

Projekt, v jehož rámci se sta-
ráme o 300 hektarů ohrožené
krajiny a 200 velkých zvířat
na opačných koncích republi-
ky, realizujeme sedm let ve
dvou lidech při zaměstnání.
Akcelerátor by nám měl po-
moci získat finanční i organi-
zační zdroje, aby se fungování
projektu stalo udržitelnější.
Letos bychom rádi dokončili
milovickou rezervaci velkých
kopytníků. Ta by seměla rozší-
řit asi o třetinu. PAVEL URBAN

Krátce

Odklad Mirai
Mirai jsou považování za
jednu z nejvýraznějších čes-
kých kapel současnosti. Je-
jich aktuální singl I přes to
všechno je podle žebříčku
IFPI nejhranější písní v čes-
kých rádiích. Loni Mirai při-
pravili pro fanoušky největ-
ší autokoncert v Česku
a plánovali turné. Bohužel
vlivem nepříznivého vývo-
je pandemické situace byla
kapela nucena přesunout
termíny koncertů a jinak
tomu není ani nyní. Mirai
posunuli turné po šesti
městech na září a říjen. MET

Dalibor Dostál a divocí koně

Robert Plicka 3x ARCHIV

Unikátní e-shop

Není vám lhostejný stav naší
planety a rádi blízké obdaro-
váváte zajímavými věcmi šetr-
nými k životnímu prostředí?

● Pak vás zajisté bude zajímat,
že se Asociace společenské
odpovědnosti rozhodla vy-
tvořit e-shop s udržitelnými
dárky, které skutečně mají
smysl nejen pro obdarova-
né, ale i pro společnost a pří-
rodu. Projekt lze v březnu
podpořit v crowdfundingové
kampani Nakup na dobro.

Idea má novinku
Raper a šéf labelu Ty Ni-
kdy vydává právě dnes
nové album O beatech a li-
dech. Jeho vinylová podo-
ba byla už v týdnu vypro-
dána. Prvním singlem
z šestnáctitrackové desky
je včetně klipu píseň Čer-
nobílý svět, kde hostuje
zpěvačka Hellwana. Mezi
dalšími hosty Idey na albu
jsou třeba Jana Kirschner,
Modré Hory, MC Gey, Boy
Wonder neb 6Polnic. Více
najdete na tynikdy.cz.

Vánoční příběh
V těchto dnech vzniká
nový film režisérky a sce-
náristky Ireny Pavláskové.
Tentokrát jde o komedii
odehrávající se během
Štědrého dne s názvem
Vánoční příběh, v níž ně-
kolik hrdinů prožije
opravdu nevšední a neza-
pomenutelné Vánoce. Ve
snímku se objeví třeba Ka-
rel Roden, Jiřina Bohdalo-
vá, ale také Oldřich Kaiser
a Jiří Lábus. Premiéra má
být 18. listopadu. MET

Letošní ceny SDGs

Asociace společenské odpo-
vědnosti pořádá pátý ročník
Cen SDGs, které oceňují ino-
vativní projekty, jež naplňují
globální cíle a mění tak Čes-
ko i svět k lepšímu.

● Ceny nově přinesou také
bezplatný vzdělávací pro-
gram v rámci Akademie
SDGs. Do cen je možné se
přihlašovat do 31. března na
webu www.a-csr.cz. Předání
cen proběhne 16. září.

RENÁTA BÍLÁ

Bojují za zvířata, získali ceny.
Nyní doufají ve finanční pomoc
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V běžném provozu je důl přístupný jen po předchozí objednávce. 2x MONTÁNNÍ SPOLEČNOST

Pod poutnímmís-
tem Skalka se na-
cházejí kilometry
skrytých chodeb.
Deník Metro do
nich nahlédl.

Jsme kousek od Mníšku pod
Brdy. Pod barokním kostelí-
kem se tu skrývá velký pod-
zemní komplex. Důl Skalka je
jedním z nejstarších na na-
šemúzemí. Již před dvěma tisí-
ci lety tam železnou rudu těži-
li Keltové. Deník Metro vyra-
zil do těchto nepřístupných
míst vybaven odvahou, zvěda-
vostí a pořádnou svačinou.

Nezhasínat, prosím
V areálu bývalých mníšec-

kých kovohutí, naproti místní
benzinové pumpě u dálnice
D4, nás naložili do důlního vla-
ku a odvezli do tajemného tu-
nelu. Asi sto metrů pod po-
vrchem a kilometr od vstupu
jsme byli plně v rukou našeho
průvodce. Když zhasne a ode-
jde, ztrácíme se ve tmě. Jsme
první návštěvníci za poslední
rok, kvůli epidemii je totiž
muzeum uzavřené. I běžně
jsou zde ale nepřístupná mís-
ta. „Momentálně jsme na šest-
náctém patře, dá se vylézt až
na dvanácté, jsou tam praktic-
ky jen holé chodby a svážnice,
návštěvníky tam z důvodu bez-
pečnosti nebereme,“ sděluje
nám o tajemných koutech
dolu průvodce Igor Gajdušek.

Dříve se zde těžila železná
ruda a křemence. Ty se získá-
valy v obrovských komorách,
u kterých jsme si připadali
jako mravenci. „Komory jsou
tu tři, ta největší má na výšku
54 metrů a je přes šest pater.
Nejdřív ale museli udělat dvě
zkušební přes dvě patra,“ uka-
zuje nám Gajdušek vytěžené

prostory. „Na dně komor byly
výsepky, v podstatě díry na pa-
tro pod námi, kam vytěžené
suroviny padaly. Horníci je
tam naložili do huntů a vyvez-
li ven,“ dodává Gajdušek.

Při prozkoumávání jedné
části expozice nás do očí praš-
tily pravidelné černé skvrny
ve skále. „Když jsem to tu vi-
děl úplně poprvé, hrozně mě
to za- ujalo, tak jsem fotogra-
fie poslal archeologům.Napsa-
li mi, že je to doupě takzvané-
ho filtrátora (vodní predátor –
pozn. redakce) a že v Národním

technickém muzeu jsou až
o průměru dvou centimetrů,“
doplňuje Gajdušek. Ty místní
mají průměr okolo pěti centi-
metrů.

Hra na Kelty
Již před dvěma tisíci lety

zde železnou rudu těžili Kelto-
vé. „Chceme o hornictví vědět
téměř vše. V rámci poznávání
jsme zkoušeli, jak to Keltové
dělali. Mysleli jsme si, že to
přece nemůže být tak těžké,
když to zvládli i oni bez ja-
kýchkoli technologií a po-

znatků,“ vypráví nám o poku-
su Gajdušek.

Místo koženéhoměchu pou-
žili vysavač. „Tím jsme tam
vehnali moc vzduchu. Přistu-
povali jsme k tomu bez poko-
ry a s arogancí, to byla velká
chyba. Z šedesáti kilogramů
rudy jsme udělali asi stogra-
movou kuličku železa. To by
byl i tenkrát jeden velký prů-
švih,“ dodává Gajdušek.

V roce 1946 byl důl znárod-
něn a v rukou státu zůstal až
do konce těžby v roce 1966.
S příchodem socialismu se do

dolu začaly investovat velké
peníze. Venku byla postavena
hrudkovna a kovohutě, pro
kteréměl být důl surovinovou
základnou. „Během pár let ale
museli začít dovážet rudu odji-
nud, protože místní těžba ne-
stačila. Takže si myslím, že in-
vestované peníze se jim nikdy
nevrátily,“ uvádí Gajdušek.

Do čím větších hloubek těž-
ba postupovala, tím kovnatost
rudy klesala. Ministerstvo prů-
myslu proto v padesátých le-
tech rozhodlo těžbu ukončit,
pokud se kovnatost dostane
pod 19 procent. „Aby se důl
udržel v činnosti, půjčovali si
vzorky z Chrustenické šachty,
tvrdili, že jsoumístní, a posíla-
li je na ověření do laboratoře.
Výsledky jim vyšly výborně –
37 procent, takže se zainvesto-
valy peníze na další pětilet-
ku,“ uvádí Gajdušek.

Důl zůstal opuštěný až do
roku 2004, kdy jej získala
Montánní společnost. Ta se
zde snaží vytvořit hornickou
expozici. „Hodně lidí si myslí,
kolik tady vyděláme. My do
toho naopak investujeme svo-
je peníze. Na oplátku nám to
přináší radost,“ líčí Gajdušek.
Spolek má velký kus práce za
sebou i před sebou. „Hotové
to nebude nikdy, s tím už
jsme se smířili. V podstatě je
to dobře, jinak bychom se tu
za chvíli nudili,“ vysvětluje
Gajdušek.

Hornictví je spojené s kaž-
dým z nás, aniž bychom si to
příliš uvědomovali. „Skoro
všechno, co vezmeme do
ruky, muselo předtím projít
rukama horníkovi. Ať už je to
cihla, dlaždička, nebo lžíce.
Bereme to jako samozřej-
most, ale někde se ty suroviny
vzít musely, často právě v do-
lech či lomech. A kdo z nás se
dokáže všeho zříct, abychom
si mohli dovolit je uzavírat?“
zamýšlí se na závěr Gajdu-
šek. ANEŽKA VONDRÁKOVÁ

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Balea
krém na ruce
kokos & lotos
100 ml

2990
Kč

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Suché pokožce rukou dodá
díky obsahu kokosového
oleje a výtažků z lotosového
květu potřebnou hydrataci
a zanechá hebký pocit.
Vhodné pro každodenní péči.

Balea
krém na ruce
kokos & lotos 
100 ml

Důl Skalka je rozsáhlý komplex pod poutnímmístem.

inzerce

Vydali jsme se za Kelty pod zem



Starožitnosti

Byty - poptávka

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 229631

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969231773

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665231971

Nemovitosti - poptávka

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 229600

• Vykoupíme Váš byt, dům,
chatu nebo pozemek za dob-
rou cenu. Uhradím exekuci,
dluhy na nájmu, privatizaci
nebo jiné pohledávky. Zajis-
tím prodej nebo výměnu bytu
a RD. Volejte 776363636. Rád
poradím.231034

• IHNED VYKOUPÍME Váš byt,
rodinný dům, činž. dům, poze-
mek. Hotovost do 3 dnů. Vyře-
šíme cokoli – privatizaci, práv-
ní vadu, dluhy, exekuce.
800662222.231593

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969231795

Hobby - poptávka
• Koupím z pozůstalosti deč-
ky, nábytek, staré kožichy, ob-
razy, kabelky, bižuterii, odzna-
ky, mince, knihy, porcelán,
oděvy, housle atd.
Tel.: 608221020. 232279

Knihy a časopisy

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 229662

• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
13 tis, větší do 18 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 minut, čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088232070

Byty - nabídka
• Prodám byt 3+1, Praha 9 -
Černý Most. RK nevolat! Info.
na tel.: 725995885.232276

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873231162

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

T 3
www.prodejtojinak.cz

Volejte zdarma
800 22 33 88

JOSEF
MARŠÁLEK
„Zákusky jsou sladký hřích,
který bychom si měli užít
bez výčitek.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

TOMEGAS s.r.o.
přijme na HPPmuže nebo ženu na pozici

VEDOUCÍHO CHRÁNĚNÉ
DÍLNYV PRAZE

Nástupní plat 28 000 Kč
Nabízíme:

telefon + služební auto a další benefity
Požadavky:

praxe s vedením týmumin. 10 lidí

Uchazeč je osoba OZP nebo osoba
s invalidním důchodem

Životopisy posílejte na e-mail:
tomis13@seznam.cz

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu /chalupu/

stavební pozemek na horách
či blízko hor - Krkonoše,

Orlické, Jizerky nebo Šumava.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel: 773 117 381

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Práce v ostraze
po celé Praze

Volejte zdarma: 800 111 112

Náborový příspěvek
pro ID nebo OZZ
až 15.000 Kč

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Nemovitosti - nabídka

Práce - nabídka

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Dvakrát měsíčně
vám přinášíme
horké novinky ze
světa ručních prací,
materiálů, designu
i módy.

Ač se to mnoho lidí snaží po-
přít, oblečení je svým způso-
bem vzkazem světu,manifes-
tem postoje nositele nebo vy-
jádřením smyslu pro humor.
A poselství to někdy bývá zají-
mavé. Šaty jako labuť island-
ské zpěvačky Björk na Osca-
rech 2001 nebo hovězí róba
Lady Gaga, v níž vyrazila na
předávání cen MTV v roce
2010, se staly legendamimód-
ních kronik. Svatební šaty An-
geliny Jolie s kresbičkami je-
jích dětí od Donatelly Versa-
ce jí bohužel šťastné manžel-
ství nezaručily, ale byly do-
jemně krásné.
S trochou šikovnosti si ne-

jen šaty, ale i látku může
dnes skoro každý navrhnout
a vytvořit doma. Ale proč bys-
te to dělali, když na e-shopu
www.dumlatek.cz jsou

k mání neobvyklé a zábavné
vzory?
PavlaMráze zaujala bavlně-

ná „vědecká“ kolekce
Science Fair na první pohled,
ale spíš jako rarita. „Bylo to
přece jen něco jiného než
květy, puntíky nebo zvířátka,
říkal jsem si, že vezmeme
menší množství na zkoušku.
Když se pak po periodické ta-
bulce prvků, matematických
vzorcích nebo slavných vyná-
lezcích jen zaprášilo, byl
jsem mile překvapený nejen
já,“ říkámuž, který za svůj ži-
vot viděl už desetitisíce vzorů
látek. Návrháři tu tak trochu
předběhli dobu a možná mi-
moděk vzdali hold vědě a vý-
zkumu, k nimž teď upíráme
naděje mnohem víc než kdy-

koli předtím. Ze stoprocentní
bavlny můžete ušít povlaky
na polštáře nebo závěsy do
pokoje vašeho malého vědá-
tora, stejně jako inovovat
svůj vlastní šatník.

V sukni s originálním
a díky použití zábavným vzo-
rem šroubovice DNA nebo
značek chemických prvků bu-
dete prostě nepřehlédnutel-
ná. Mít učebnici chemie s se-
bou umí každý, ale nosit ji na
sobě je cool. Jen se nesmíte di-
vit, až vás budou vmetru „stu-
dovat“ nejen studenti matfy-
zu nebo chemici.

Odmalička si šla Jana Kopto-
vá za svým snem. Rodinné
geny, v jejím případě už třetí
generace, se nezapřely. Zača-
la si říkat Leeloo a vydala svůj
první singl i klip s názvem
Botticelli Girl.
Studentka populárního

zpěvu Pražské konzervatoře
u profesorky Jany Balášové
bude letos nejen maturovat,
ale chystá i premiéru debuto-
vého alba. Spolupracuje na
něm s hudebníkem a produ-
centem Sebastianem
Hádlem, pod pěti skladbami
bude autorsky podepsaná její
sestra Františka, tedy další
dcera hudebníka Václava
Kopty.
Klip k první skladbě režíro-

val Jan Strach na renesanč-
ním zámku Libochovice, ke
kterému Leeloo váže i osobní
vztah. „Je to místo, které
mám ráda a které je spojeno
s naší rodinou. Z jedné strany
zámku stojí dům, kde se naro-

dil můj pradědeček, spisova-
tel Josef Kopta, z druhé je
naše bývalá chalupa, kam
jsem jako malá hodně jezdi-
la,“ vysvětluje Jana. Ani kon-
certování se nebrání. „Při-
znám se, že mi v tuto chvíli
chybí i pouhé zpívání na škol-
ní chodbě s kamarády. Zatím
koncertujeme ve třech – Se-
bastian hraje na klávesy, já
zpívám a Fany střídá ukulele,
kytaru, bicí a pady,“ uzavírá
Leeloo.

Látky s vědeckými motivy – originální a zábavné DUMLATEK.CZ

České nemocnice se ocitly na
hraně svých kapacit. Zdravot-
ní sestry z Charity mají vlast-
ní recept, jak přetíženým

zdravotníkům odlehčit – sto-
jí nemocničním týmům po
boku, pracují takzvaně v dru-
hé linii. Pacienty ihned po

hospitalizaci doléčují u nich
doma, v rámci domácí zdra-
votní péče. Zhruba 1600 cha-
ritních sester se ročně posta-

rá o více než 47 tisíc pacien-
tů. Lidem v nouzi však pomá-
há Charita i v mnoha dalších
oblastech. Pro nemajetné má

k dispozici roušky a respiráto-
ry, obavy a strach mírní v od-
borných poradnách a na sed-
mi krizových linkách.

Limča ze sicilských citronů
Svrchně kvašená limonáda s obsahem alkoholu typicky
menším, než má nealko pivo – to je fermentáda. Vyrábí
se v českém Kersku a za její skvělou a výraznou chutí
stojí zastudena lisovaná šťáva ze zralých sicilských
citronů na šampaňské kvasince. Vybírat můžete ze čtyř
příchutí – classic, bitter, višeň nebo zázvor.

Mrázova horká jehla. Šití je in,
originalita vítězí nad konfekcí

Režisér, producent a scenáris-
ta Petr Jákl dokončil nejdraž-
ší český film Jan Žižka,
v němž hraje i držitel dvou
Oscarů Michael Caine. Jako
producent se podílí na dal-
ších filmech, kde spolupracu-
je s absolutní hollywoodskou
špičkou. Ať už jde o Roberta
De Nira, Ala Pacina, Samuela
L. Jacksona, či George Cloo-
neyho. „Se skutečně největší-
mi světovými hvězdami se
pracuje úplně nejlépe. Mají
v sobě ohromnou pokoru. Ať
vezmu De Nira, Malkoviche,
nebo Cainea. Všechny tyhle
obří hvězdy jsou pokorné až
neuvěřitelně a dělat s nimi je
radost,“ tvrdí Petr Jákl. Jaké
to je, kdyžmu oscarový herec
zavolá, že by s ním rád natá-
čel? Jak těžké je uspět mezi
světovou extratřídou? Proč
má producent v Americe vět-
ší slovo než tady? Čtěte v no-
vém vydání týdeníku Téma.

Rok s covidem. Charita stojí po boku nemocnicím

Leeloo. Vydává první
singl Botticelli Girl

FILIP MATĚJŮ

Týdeník Téma.
„S Žižkou jsem
strávil 10 let“
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PONDĚLÍNEDĚLEZÍTRADNES

Počasí

„Prý to mám
dezinfikovat po
každém doteku.“

JAN FIŠER
Facebook

Teplotní rekordy: -11,7 °C (1847) 17,6 °C (2001) Bio:
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Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. obnaženost
2. tajenka
3. člen

husitského
hnutí

4. vlastní OIině
5. patřící

tetě (taška)
6. cizí

muž. jm.
(Atanáš)

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.05 Polopatě
17.00 Bydlet jako... gymnastka
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Kukačky (10/13)
21.10 13. komnata

Ladislava Vízka
21.35 Všechnopárty
22.30 Profesionálové
23.20 Kriminalista
00.20 AZ-kvíz
00.50 Toulavá kamera
01.20 Objektiv
01.50 Banánové rybičky
02.30 Dobré ráno
05.00 Hobby naší doby

16.20 Život v extrémních pod-
mínkách (2/3)

17.10 Biatlon: SP Česko
Přímý přenos závodu ve
sprintu žen na Světovémpoháru

19.05 Příběhymoderní
medicíny

19.20 Příběhy domů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Zázračná planeta: Planeta

Země II (6/6)
20.55 Bílá královna (10/10)
22.05 Fargo III (9, 10/10)
23.45 Pod jedním nebem (2/3)
01.20 Apokalypsa: 2. světová

válka (3/6)
02.15 Někdo to rád hloupé

15.55 Dr. House II (3)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (4010)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Geostorm:

Globální nebezpečí
Sci-fi film (USA, 2017)

22.20 Pacific Rim. Útok na Zemi
Akční film (USA, 2013)

00.45 Dr. House II (2)
01.35 Dr. House II (3)
02.15 Castle na zabití VI (20)
03.15 Co na to Češi
03.55 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (903)
05.00 Novashopping

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Máme rádi Česko
22.00 Smrt stopařek

Krimifilm (ČR, 1979)
23.55 Policie v akci
00.50 Námořní vyšetřovací

služba XII (1)
Dvacet kilometrů. Krimiseriál
(USA, 2014)

01.50 Policie Hamburk X (23)
Poslední slova. Krimiseriál
(N, 2015)

02.50 Policie Hamburk X (24)
03.50 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
13.00 Top 3 Óčko Chart
13.20 Óčko hity
14.30 KOŤÁK KUCHTÍK
14.35 Óčko hity
15.00 Face off
16.05 Óčko hity
17.00 Novinky

Nové klipy pěkně pohromadě
18.00 Óčko hity

Klipy nonstop
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů podle diváka Óčka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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KoreneMokekodes
Meghan má ego
o dvě patra výš než

mozek!

Anketa

Jaký máte názor na vévodkyni Meghan?

MarekMahdal
Konečně někdo

rozvířil stojaté vody
královské rodiny.

Janča Tanclová
Ze slepice

nikdy nebude
princezna.

Do konečné stanice áčka, Nemocnice Motol, dorazila
souprava 81-71M, konkrétně vůz 3185. Za povedenou fotku
opatřenou tagem #mojemetro děkujeme@fotojukl. Fajn je
i následující otagování: #praha #mhdpraha #metropraha #dpp
#subway #publictransport #dopravnipodnikpraha.

@mojemetro

VĚŘÍM NÁHODĚ
Rád chodím na procházky bez předem stanovaného cíle a pro-
gramově se ztrácím.
Moje nejsilnější cestovatelské zážitky z cizích měst mám spo-
jené s celodenním intuitivním bloumáním. V pocitu bytí
mimomapu cítím svobodu a velkorysost – dvě pozoruhodné
veličiny, které jedna bez druhé nemají smysl a které v člově-
ku často probouzejí to lepší. K takovému velkolepému ztráce-
ní a nalézání sebe sama ale nemusíte nikam cestovat, pocit
odevzdání se náhodě vás povznese i u počítače.
Tradiční vyhledávače jako Google dokážou najít cokoli, co hle-
dáte. A pak jsou tu antivyhledávače, které vám vyhledají to,
co nehledáte. Google internet zpřehledňuje jako turistický
průvodce cizí města, antivyhledávače internet znepřehledňu-

jí. Na ViralWalk odklikne-
te „start“ a načte se vám
jedna ze zhruba dvou mi-
liard funkčních stránek,
co jich na webu je. Může-
te se na ní zastavit nebo
zkusíte jít dál, kliknete
a je tu další náhodná
stránka, zase jedna ze

dvoumiliard. To je celý vtip. ViralWalk nabízí možnost zadá-
ní několika klíčových slov, kterými lze nekonečně náhodný
výběr trochu zúžit.
Tvůrci antivyhledávače Sharkle zůstávají věrni principu náho-
dy, ale loví jen mezi těmi nejobskurnějšími weby, jaké si lze
představit. A autoři Gimmeserendipity se vás zeptají, jak moc
jste mimózností nalezených stránek potěšeni, a jejich algorit-
mus se učí vás stále sofistikovaněji mást.
Mě osobně nejvíc baví přímočarost stránek jako Stumblingon
nebo BoredButton. Tady jen klikáte a před očima vám defiluje
čirá náhoda. Stejně tak jako když se vypravíte na procházku
bez cíle, svobodně a velkoryse.

Citát

A pak jsou tu
antivyhledávače,
které vám vyhledají
to, co nehledáte.

Dopisy a vzkazy

AMULET

Řešení sudoku

JAN
ŠTĚPÁNEK
A JEHO NETUŠENÉ INTERNETY

Listí nás nemine
Na jaře a na podzim se
v Praze provádí takzvané
blokové čištění ulic. Je to
velice užitečná věc, i když
si občas zanadáváme, kam
přeparkovat automobil.
Bohužel, někteří majitelé
automobily nepřemístí,
ale to je jiná kapitola.
Mně jde tentokrát o násle-
dující problém. Harmono-
gram čištění ulic by měl
na podzim vycházet
z toho, zda se v ulici nebo
v jejím bezprostředním
okolí nacházejí listnaté
stromy a keře. Pravidelně
se stává, že na vzorně ukli-
zené ulice – například v Ji-
nonicích u Tyršovy školy
– již za týden mohutně na-
padá listí ze stromů a ce-
lou zimu tam hnije. Takže
prosím na podzim nejdří-
ve uklízejme ulice bez
stromů a pak teprve ulice,
kde spadalo listí. Je to asi
náročnější na přípravu
a patrně o něco finančně
dražší, ale se skutečným
výsledkem čistoty ulic na
několik dalších měsíců.

MILOŠ PECHAR, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks. www.spejbl-hurvinek.cz

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Rangers v Edenu
zachránil zázračný
zákrok brankáře
v poslední minutě.

Fotbalisté pražské Slavie re-
mizovali v úvodním osmifiná-
le Evropské ligy doma s Glas-
gow Rangers 1:1. Lídra české
ligy poslal v sedmé minutě
do vedení Nicolae Stanciu,

ale čerstvý skotský mistr ješ-
tě do pauzy srovnal poté, co
se zblízka prosadil Filip He-
lander. Odveta se hraje za tý-
den na půdě Jezdců, které
vede bývalý kapitán anglické
reprezentace a legenda Liver-
poolu Steven Gerrard.
„Myslím, že remíza je dob-

rý výsledek do odvety. Viděli
jsme skvělý a napínavý
zápas. Dali jsme do toho vše,
co jsme mohli, všechny fyzic-
ké síly. Viděli jste, že proti

nám stál velmi silný a špičko-
vý soupeř, který se na hřišti
velmi dobře pohybuje. Začali
jsme pomaleji, ale rychle
jsme se vrátili do hry. Dali
jsme gól, měli jsme šance,
soupeř taky. Brankář McGre-
gor nám velmi pomohl, jeho
příspěvek byl velmi důleži-
tý,“ byl spokojený Gerrard.
Namysliměl především situa-
ci z poslední minuty utkání,
kdy mohl rozhodnout střída-
jící Masopust, ale jeho hlavič-

ku po rohu fantasticky zasta-
vil hostující brankář.
Sešívaní usilují o druhý po-

stup do čtvrtfinále Evropské
ligy za poslední tři sezony. Po-
hárovýmmaximemúřadující-
ho českého šampiona je semi-
finále Poháru UEFA z roku
1996. Kvůli trvajícím opatře-
ním proti koronaviru v zemi
se zápasy stále hrají bez fa-
noušků. Na stadiony smí pou-
ze 300 klubových hostů, kteří
mají negativní PCR test.

Slavia na souboj s Rangers
pozvala stovku lékařů a zdra-
votníků z řad permanentká-
řů. Oba týmy, které suverén-
ně vévodí svým domácím li-
gám, nastoupily v očekáva-
ných sestavách. Do slávistic-
ké zahajovací jedenáctky se
vrátil Holeš, jenž se zranil
proti Leicesteru. Anglického
favorita Pražané vyřadili po
domácí remíze 0:0 a venkov-
ní výhře 2:0. Nyní pojedou na
ostrovy v horší pozici. ČTK

Ošidná remíza. Slavia dostala
gól, ve Skotsku musí útočit

Poborský chce
šéfovat fotbalu
Bývalý fotbalový reprezen-
tant Karel Poborský ozná-
mil kandidaturu na před-
sedu Fotbalové asociace
ČR. V jejím čele by chtěl
nahradit Martina Malíka.
Osmačtyřicetiletý Pobor-
ský o svém rozhodnutí in-

formoval na sociálních sí-
tích. Volby se mají konat
v červnu. „Už se nemůžu
dívat na to, jak můj milo-
vaný sport upadá, jak ho
nejrůznější funkcionáři
využívají pro svůj vlastní
prospěch a obohacení, jak
mu lidé přestávají věřit,
jak se na něj už pomalu
nekouká jinak než přes
prsty,“ uvedl. ČTK

Ligová fotbalová asociace
(LFA) odložila nejbližší dva pr-
voligové zápasy Plzně na hřiš-
ti pražské Sparty a doma se
Zlínem. Západočeši jsou od
středy v karanténě kvůli vyso-
kému počtu nakažených ko-
ronavirem v týmu. Šestý ce-
lek tabulky měl šlágr 23. kola

proti druhé Spartě, kterou
vede bývalý dlouholetý plzeň-
ský trenér Pavel Vrba, ode-
hrát už zítra. Duel Viktorie se
Zlínem byl původně na pro-
gramu v pátek 19. března.
O náhradních termínech
obou zápasů rozhodne LFA
v nejbližší době. ČTK

Číslo dne

63
Česká tenistka Barbora Krejčí-
ková na turnaji v Dubaji de-
klasovala 6:0 a 6:2 Anastasii
Potapovovou z Ruska a po-
stoupila do semifinále. Pěta-
dvacetiletá Krejčíková si s Po-
tapovovou poradila za 64 mi-
nut a v Dubaji zatím neztrati-
la ani set. Díky včerejšímu ví-
tězství má jistotu nového
osobního maxima ve světo-
vém žebříčku. V pořadí WTA
se z 63. příčky posune mini-
málně na 50. pozici. Krejčíko-
vá si zatím finále ve dvouhře
na okruhu WTA zahrála jen
v roce 2017 v Norimberku,
kde prohrála s Kiki Bertenso-
vou z Nizozemska. Ve čtyřhře
má česká tenistka na kontě
sedm triumfů včetně dvou
úspěchů na grandslamech.

Reprezentační trenér Pešán je pozitivní
Kouč hokejové reprezentace a šéftrenér Českého hokeje Filip Pešán se potýká s nákazou
nemocí covid-19. Omluvil se proto z včerejší on-line tiskové konference, na níž zástupci
svazu představili projekty v mládežnickém hokeji. Třiačtyřicetiletý Pešán má za sebou
v první sezoně na střídačce reprezentačního A-týmu tři ze čtyř akcí série Euro Hockey
Tour. Poslední z nich budou květnové České hry, které budou generálkou na světový
šampionát v Lotyšsku. ČTK

Šlágr. Odložen

„Nezemřel,
zabili ho!“
Stovky fanoušků Diega
Maradony pochodovaly uli-
cemi Buenos Aires a poža-
dovaly zveřejnění okolnos-
tí smrti fotbalového idolu.
Mistr světa z roku 1986 ze-
mřel loni 25. listopadu
v 60 letech tři týdny poté,
co se podrobil operaci kvů-
li krvácení do mozku. Po-
dle dosavadních zpráv
bylo příčinou smrti selhání
srdce. „Nezemřel, zabili
ho! Spravedlnost pro
Diega. Potrestat viníky,“
uvedli na sociálních sítích
organizátoři středeční de-
monstrace, které se zúčast-
nily i Maradonova exman-
želka Claudia Villafaneová
a rovněž jeho dcery Dalma
a Gianinna. AP

Krátce


